
Oœwiadczenie z³o¿one
przez senatora Piotra Kaletê
na 30. posiedzeniu Senatu
w dniu 2 kwietnia 2009 r.

Oœwiadczenie skierowane do minister zdrowia Ewy Kopacz

Szanowna Pani Minister!
Sk³adam niniejsze oœwiadczenie w zwi¹zku z wp³ywaj¹cymi do mojego biura senatorskiego licznymi

uwagami podaj¹cymi w w¹tpliwoœæ praktyki stosowane przez NFZ, polegaj¹ce na odbieraniu pacjentom
prawa do otrzymywania przys³uguj¹cych im leków refundowanych, a aptekom odbieraniu refundacji za
wydawane leki.

Obowi¹zkiem Narodowego Funduszu Zdrowia jest pokrywanie kosztów zakupu niektórych leków
sprzedawanych pacjentom w aptekach. W obliczu rosn¹cych kosztów refundacji NFZ znalaz³ sposób na
szukanie oszczêdnoœci kosztem aptek. Czêst¹ praktyk¹ sta³y siê kontrole sposobu realizacji pojedyn-
czych recept w aptekach oraz zbiorczych raportów zawieraj¹cych informacje o receptach realizowanych
w aptekach w danej placówce.

Fundusz wychodzi z za³o¿enia, ¿e ka¿da zrealizowana w aptece recepta musi odpowiadaæ wszelkim
wymogom formalnym przewidzianym w rozporz¹dzeniu ministra zdrowia z 17 maja 2007 r. w sprawie
recept lekarskich. W razie jakichkolwiek uchybieñ NFZ ¿¹da zwrotu wyp³aconej danej aptece refunda-
cji. Praktyka wskazuje, ¿e w wypadku mniejszych aptek takie ¿¹danie mo¿e doprowadziæ do likwidacji
placówki, tym bardziej ¿e ¿¹dane kwoty refundacji siêgaj¹ nawet kilkuset tysiêcy z³otych.

Apteki coraz czêœciej odmawiaj¹ realizacji recept na leki refundowane, odsy³aj¹c chorych ponownie
do lekarza w celu poprawy nieznacz¹cych uchybieñ formalnych na receptach lub proponuj¹ sprzeda¿
leku wy³¹cznie za 100% odp³atnoœci¹. Wielu pacjentów godzi siê na to, gdy¿ powrót do przychodni jest
dla nich zbyt uci¹¿liwy.

Aptekom s¹ zabierane refundacje za wydane ubezpieczonym leki z powodu nieznacz¹cych lub ma³o
znacz¹cych b³êdów formalnych lekarzy, podczas gdy rozporz¹dzenie w sprawie recept lekarskich w §26
wyraŸnie rozdziela zakresy i miejsca kontroli wystawienia i realizacji recept. Aptekom odbiera siê refun-
dacjê, nie zwracaj¹c najmniejszej uwagi na to, czy ewentualne uchybienia w wystawieniu i realizacji re-
cept mog¹ mieæ wp³yw na ostateczne otrzymanie leku przez chorego pacjenta.

Rozporz¹dzenie w sprawie recept lekarskich pod wzglêdem prawnym nie dotyczy ani aptek, ani apte-
karzy, a ju¿ w ¿adnym wypadku pacjentów. Ponadto rozporz¹dzenie to bardzo dok³adnie okreœla i ró¿ni-
cuje odpowiedzialnoœæ za recepty, precyzuj¹c zakres i miejsce ich kontroli. Niestety, NFZ chroni¹c tych,
którzy permanentnie niedbale wypisuj¹ recepty, ukierunkowuje kontrole tak, by nie eliminowaæ Ÿród³a
problemu, czyli b³êdnego wystawiania recept, a jedynie wykorzystywaæ te b³êdy w celu zagarniania pie-
niêdzy za leki wydawane ubezpieczonym lub zmuszania ubezpieczonych do rezygnacji z przys³uguj¹ce-
go im prawa do leków refundowanych i kupowania ich za pe³n¹ odp³atnoœci¹.

W zwi¹zku z tym zwracam siê do Pani Minister z zapytaniem: czy rz¹d podejmie kroki maj¹ce na celu
zlikwidowanie rozbie¿noœci miêdzy przepisami prawa a praktykami Narodowego Funduszu Zdrowia?

Z powa¿aniem
Piotr Kaleta




